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The following is distributed by Island Information Service at the request of the Government House.

Order of Prince Edward Island Recipients Announced
Charlottetown, Prince Edward Island, June 1, 2023 – The 2023 recipients of the Order of Prince Edward Island were announced today by the Chancellor of the Order, Her Honour the Honourable Antoinette Perry, Lieutenant Governor of Prince Edward Island and Mr. Gerard Greenan, Past Chair of the Order of Prince Edward Island Advisory Council.

The three Islanders selected to receive the honour are:

Sister Teresa Currie, Charlottetown

Ms. Mary Hughes, Stratford
Mr. Scott Parsons, Charlottetown
These three individuals were selected from a total of 48 Islanders nominated to receive the award this year.

The honour was first conferred in 1996 as a means of recognizing those Islanders who have shown individual excellence or outstanding leadership in their community and in their chosen occupation or profession. It is the highest honour that can be accorded to a citizen of the Province. It is awarded annually following a public nomination process with recipients being selected by an independent nine-person Advisory Council each year.  Insignia of the Order will be presented by the Lieutenant Governor at a special investiture ceremony in the fall at Government House, Charlottetown. 

For more information on the Order of Prince Edward Island, visit the website at http://www.assembly.pe.ca/opei .

(Information on the three recipients is attached).
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For more information contact:
Cindy Cheverie

Office of the Lieutenant Governor

902-368-5480




Sister Teresa Currie 
Sister Teresa Currie is a well-known citizen of Prince Edward Island and is especially recognized as a tireless worker with a singular desire throughout her life to help the less fortunate. She continues to show outstanding loyalty and dedication in her roles as a religious sister, teacher, missionary, chaplain and community volunteer who has made great contributions to many organizations over the years.  
Born in 1929 in Sydney Mines, Cape Breton, she entered the Sisters of St. Martha of PEI in 1952. After 18 years of serving the boys at St. Dunstan’s College, she served as coordinator of pastoral service at St. Pius X Parish in Charlottetown while also carrying out group and individual counselling sessions with young incarcerated persons. Coupled with her missionary services, Sister Teresa committed her life to helping others less fortunate. 
Educated at St. Paul’s University in Ottawa, Ottawa University and McGill University, her commitment to serving others was the focus of not only her education but her personal life. Later she played an integral role in training chaplains, volunteers and students working in the correctional system in Queens County Jail and Sleepy Hollow and had a major influence in developing several preventative programs. In 1978, Sister Teresa went to Springhill Institution to conduct clinical pastoral education until her retirement in 1996.  
Since her retirement, Sister Teresa continues as a volunteer, virtually full-time; helping her community and fellow citizens on the Island. She has and continues to the extent possible to volunteer with numerous organizations including Salvation Army, Literacy Clubs, Bedford MacDonald House and the Charlottetown Outreach Centre.  

She has received numerous awards including the Queen Elizabeth II Medal in 2012, the Mayor’s Citizen Recognition Award in 2021 and the Special Recognition Award from Canada’s Deputy Commissioner during the 13th Annual Crime Prevention Conference in 1999. It was only the second time this honour had been awarded and she was the first recipient in Atlantic Canada.
At 93 years young, Sister Teresa projects a warm cheerful attitude and works diligently to help lift people’s spirits and find the desire to improve their lives. She has a keen sense for the dignity of each person no matter the race, color, sexual orientation or income level. She not only works to improve the life of others; she walks with them. 

Sister Teresa Currie’s dedication, concern and love of her fellow human beings continues to shine along with her concern for others over the decades makes her a very worthy recipient for the Island’s highest honor, The Order of Prince Edward Island. 

Mary Hughes
Mary Hughes is a visionary who is dedicated, motivated and energetic as witnessed by her determined efforts to advocate for a stand-alone Palliative Care Unit on Prince Edward Island. 
From caring as a nurse for the very first titled “palliative patient” in the mid-1980’s to carrying on in the palliative volunteer sector in the 1990’s, to her present day dedicated palliative teaching and advocacy work in the 2000’s, Mary Hughes can be described as a kind of living walking palliative care historian, leader and legend for palliative care.

Mary has spent most of her life either working or volunteering in the Health Care System from starting as a High School student "Candy Striper" until the present day with Seniors and her Community of Stratford. After graduating as a Registered Nurse, Mary obtained her Nursing Administration, an Administration and Spirituality in Health Care certificate, and a Baccalaureate in Nursing, all the while maintaining her united family home with her husband John and raising three children. While raising her children and now active with her grandchildren, Mary continues to stay community involved and to further her learning and education.  
Mary is often referred to as PEI's original face and strongest voice for hospice palliative care. Mary has a strong background in the advancement of palliative practice and served as a member of local, provincial and national committees and Boards of Directors. It was during these years that the vision of a PEI standalone Palliative Care Unit was born. 
As anyone who knows Mary, when she takes on a project or cause, she is a very strong voice and presence. It was announced on July 15, 2013 that a new provincial stand-alone palliative care facility would be built to replace the old one. Mary’s vision was achievable – an enhanced holistic care facility with a better environment for our terminally ill patients, families and teams. In 2015, the new Provincial Palliative Center opened. 
Mary Hughes’s dedication and accomplishments have been recognized through various media profiles, honours and acclamations. In 2012, Mary received the Queens Jubilee Medal and in 2022, Mary was named Senior Islander of the Year for her outstanding contributions to communities across the province. 

Mary is a go getter, a driving force, and an innovator with tremendous energy, enthusiasm, selflessness and dedication to hospice palliative care. Mary doesn’t seem to slow down as most recently she has become quite involved with environmental issues in her community of Stratford and the Covid 19 vaccination clinics. 

Within her own nursing specialty, Mary believes that every Canadian, faced with a life-threatening illness, has a right to be able to access skilled palliative and end-of-life care. For over 30 years, Mary has made and continues to make invaluable contributions on Prince Edward Island and is a most deserving recipient for the 2023 Order of Prince Edward Island. 
Scott Parsons
Award winning singer-songwriter Scott Parsons is a versatile and multi-dimensional talent who has consistently utilized his accomplishments to enrich both himself and his community. His artistic creativity devoting approximately 40 years of his life to writing songs that chronicle the lives of Black Islanders and the events that shaped their lives. Parsons is a gifted songwriter, who consistently uses his arts background to help children.
Scott Parsons is an Island musician who has worked with at-risk youth and trained in behaviour modification, rational emotive therapy, reality therapy, neuro-linguistic programming and other counselling and child development techniques. He is a founder of the Black Cultural Society of PEI, which has grown to over 300 members.
Throughout his career, Scott has been more than willing to donate his time and energy to his community. Scott follows in the great tradition of roots Island artists, having been a student of Gene MacLellan during the 1970s. He developed his own guitar style merging Black and Maritime traditions which he named "Rastacadian." 
His recent work includes writing and recording songs for The Old Stock, a play written by Ron Irving and Harry Baglole about PEI Black history. The material is currently being taught as part of the curriculum for grade 6 and 12 students across the Island. 
For four years, Scott was the Director of the award winning Around the Block Program for the PEI Council for People with Disabilities. Scott took disabled youth to Island schools with an anti-bullying puppet show. He taught Bunraku style puppetry and toured Island schools with an anti-bullying puppet show about inclusion of people with disabilities and led music workshops with Indigenous youth in Lennox Island and Scotchfort. 
Scott’s honours and awards included: Best Soundtrack for a Short Film for Grimm, PEI Film Festival (2002); ECMA 2003 - African Canadian Recording of the year; PEI Music award 2003 -Blues recording of the year; PEI Music award 2004-Blues recording of the year; PEI Music award 2011 - Blues recording of the year; The Father Adrien Arsenault Senior Arts Award, Province of Prince Edward Island (2012); The Queen Elizabeth II Diamond Jubilee Medal (2012) and “What I Am” (Jupiter Wise) was selected as the theme song for the United Nations International Convention for the Rights of the Child (1993). Also, in 2021, Scott received the Lifetime Achievement Award from PEI Music and in 2022 from the East Coast Music Association with a Stompin' Tom Award.
Scott's unfailing good humour and dignity are well-known to Island audiences and musicians. Scott Parsons is one of Prince Edward Island's most distinguished musicians who has reached and assisted many challenged youth and is a most deserving candidate as a recipient for the 2023 Order of PEI. 
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Le communiqué suivant est diffusé à la demande de la Maison du gouvernement.
Annonce des récipiendaires de l’Ordre de l’Île-du-Prince-Édouard
Charlottetown (Île-du-Prince-Édouard), le 1er juin 2023 – Les récipiendaires de l’Ordre de l’Île-du-Prince-Édouard pour l’année 2023 ont été annoncés aujourd’hui par la chancelière de l’Ordre, l’honorable Antoinette Perry, lieutenante-gouverneure de l’Île-du-Prince-Édouard, et monsieur Gerard Greenan, ancien président du Comité consultatif de l’Ordre de l’Île-du-Prince-Édouard.   
Voici les trois Insulaires qui recevront cet honneur :

Sœur Teresa Currie, Charlottetown

Mme Mary Hughes, Stratford 

M. Scott Parsons, Charlottetown
Ces trois personnes ont été choisies parmi un total de 48 Insulaires mis en candidature pour recevoir la distinction cette année.
Accordée pour la première fois en 1996, cette distinction permet de rendre hommage aux Insulaires qui ont fait preuve d’excellence ou d’un leadership exceptionnel dans leur communauté et dans leur profession ou métier. Décernée annuellement à la suite d’un processus public de mise en candidature, il s’agit de la plus haute distinction attribuée à un citoyen de la province. Les récipiendaires sont choisis chaque année par un conseil consultatif indépendant composé de neuf personnes. L’insigne de l’Ordre sera présenté par Son Honneur, la lieutenante-gouverneure, lors d’une cérémonie spéciale d’investiture cet automne à la Maison du gouvernement, à Charlottetown.
Pour plus d’information sur l’Ordre de l’Île-du-Prince-Édouard, on peut consulter le 
http://www.assembly.pe.ca/opei (lien en anglais).

(On peut trouver de l’information sur les récipiendaires en pièce jointe.)
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Information aux médias :
Cindy Cheverie
Bureau de la lieutenante-gouverneure
902-368-5480





Sœur Teresa Currie
Sœur Teresa Currie est une citoyenne bien connue de l’Île-du-Prince-Édouard, plus particulièrement comme travailleuse infatigable qui a eu pour seul désir tout le long de sa vie d’aider les personnes défavorisées. Elle continue de faire montre d’une loyauté et d’un dévouement extraordinaires dans ses rôles de religieuse, d’enseignante, de missionnaire, d’aumônière et de bénévole dans la communauté et a apporté une contribution exceptionnelle à de nombreux organismes au fil des ans.
Née en 1929 à Sydney Mines, au Cap-Breton, elle entre chez les Sœurs de Sainte-Marthe de l’Île-du-Prince-Édouard en 1952. Après 18 années au service des garçons du Collège de St. Dunstan, elle est coordonnatrice du service pastoral pour la paroisse Saint-Pie-X, à Charlottetown, tout en animant des séances de counseling de groupe et individuel pour des jeunes personnes incarcérées. En plus de ses services comme missionnaire, sœur Teresa consacre sa vie à aider les personnes défavorisées.
Elle fait ses études au Collège universitaire St. Paul’s, à Ottawa, à l’Université d’Ottawa et à l’Université McGill, et son engagement à servir les autres est au cœur de ses études, mais aussi de sa vie personnelle. Elle joue plus tard un rôle intégral dans la formation des aumônières et aumôniers, des bénévoles et des étudiantes et étudiants travaillant aux centres correctionnels du comté de Queens et de Sleepy Hollow, en plus d’avoir une influence majeure sur l’élaboration de plusieurs programmes de prévention. En 1978, sœur Teresa devient responsable de la formation pastorale clinique à l’Établissement de Springhill, poste qu’elle occupe jusqu’à sa retraite, en 1996.
Depuis sa retraite, sœur Teresa continue d’être bénévole, presque à temps plein; elle aide sa communauté et ses concitoyennes et concitoyens insulaires. Elle continue de donner de son temps autant que possible au sein de nombreux organismes, dont l’Armée du Salut, des clubs d’alphabétisation, la Bedford MacDonald House et le Centre d’approche communautaire de Charlottetown.
Elle a reçu de nombreux prix, dont la Médaille du jubilé de diamant de la Reine Elizabeth II (2012), le prix de reconnaissance citoyenne du maire (2021) et le prix spécial de reconnaissance du sous-commissaire du Canada à la 13e conférence annuelle de prévention du crime (1999). Il s’agissait de la deuxième fois seulement que cet honneur était attribué, et elle en a été la première lauréate du Canada atlantique.
Toute jeune à 93 ans, sœur Teresa projette une attitude chaleureuse et joyeuse et travaille avec diligence à élever les autres et à les aider à trouver la volonté d’améliorer leur vie. Elle a un sens aigu de la dignité de chaque personne, peu importe sa race, sa couleur, son orientation sexuelle ou son revenu. Elle œuvre à améliorer la vie des autres, mais fait aussi un bout de chemin avec eux.
Le dévouement, la sollicitude et l’amour de sœur Teresa Currie pour les êtres humains brillent depuis des décennies, et elle mérite amplement de recevoir le plus grand honneur attribué ici, l’Ordre de l’Île-du-Prince-Édouard.
Mary Hughes
Mary Hughes est une visionnaire dévouée, motivée et dynamique, comme le montre sa détermination à militer pour une unité autonome de soins palliatifs à l’Île-du-Prince-Édouard.
D’infirmière bienveillante pour le tout premier « patient en soins palliatifs » désigné, au milieu des années 1980, à bénévole dans le secteur des soins palliatifs dans les années 1990, puis enseignante en soins palliatifs et militante pour la cause dans les années 2000, Mary Hughes est pour ainsi dire une espèce d’historienne, de leader et de légende bien vivante des soins palliatifs.
Mary a passé la majeure partie de sa vie à travailler ou à donner de son temps au sein du système de santé; déjà, au secondaire, elle était Candy Striper (bénévole), et elle continue de le faire aujourd’hui, auprès des aînées et aînés et dans sa communauté de Stratford. Après l’obtention de son diplôme d’infirmière autorisée, Mary a obtenu son diplôme en administration des soins infirmiers, un certificat en administration et spiritualité en santé et un baccalauréat en soins infirmiers, tout en s’occupant de sa famille unie avec son mari, John, et en élevant leurs trois enfants. Tout en élevant ses enfants, et en jouant maintenant un rôle actif auprès de ses petits-enfants, Mary continue de s’impliquer dans sa communauté et de poursuivre son apprentissage et ses études.
On parle souvent de Mary comme le premier visage et la plus grande voix des soins palliatifs et de fin de vie à l’Île. Mary possède une vaste expérience en avancement des pratiques palliatives et a siégé au sein de comités et conseils d’administration locaux, provinciaux et nationaux. C’est pendant ces années que la vision d’une unité autonome de soins palliatifs à l’Île-du-Prince-Édouard est née.
Toute personne qui connaît Mary sait que, lorsqu’elle entreprend un projet ou adopte une cause, elle en devient une voix et une présence très fortes. Le 15 juillet 2013, on a annoncé qu’un nouvel établissement provincial autonome de soins palliatifs serait construit pour remplacer l’ancienne unité. La vision de Mary était réalisable : un établissement de soins holistiques améliorés proposant aux malades en fin de vie, à leur famille et à leurs équipes un meilleur environnement. En 2015, on inaugurait le centre provincial de soins palliatifs.
On a souligné le dévouement et les réalisations de Mary Hughes grâce à des portraits dans les médias, à des honneurs et à des acclamations. En 2012, Mary a reçu la Médaille du jubilé de diamant de la Reine, puis en 2022, le Prix des aînés et aînées de l’année pour sa contribution exceptionnelle à des communautés insulaires.

Mary est une fonceuse, un catalyseur et une innovatrice dont l’énergie, l’enthousiasme, l’altruisme et le dévouement aux soins palliatifs et de fin de vie sont extraordinaires. Mary ne semble pas vouloir ralentir, puisque récemment, elle s’implique beaucoup dans la lutte contre les enjeux environnementaux à Stratford et dans les cliniques de vaccination contre la COVID-19.
Dans sa propre spécialité des soins infirmiers, Mary croit que chaque Canadienne et chaque Canadien ayant une maladie qui met sa vie en danger a le droit d’accéder à des soins palliatifs et de fin de vie offerts par des personnes qualifiées. Depuis plus de 30 ans, Mary apporte une précieuse contribution à l’Île-du-Prince-Édouard et mérite amplement de recevoir l’Ordre de l’Île-du-Prince-Édouard en 2023.
Scott Parsons
Scott Parsons, auteur-compositeur-interprète primé, est un artiste polyvalent et multidimensionnel qui mise constamment sur ses réalisations pour son propre enrichissement et celui de sa communauté. Sa créativité artistique – Scott a consacré quelque 40 années de sa vie à l’écriture de chansons racontant la vie des Insulaires noirs et les événements qui l’ont façonnée. C’est un auteur-compositeur talentueux qui utilise constamment son expérience en arts pour aider les enfants.
Scott Parsons est un musicien insulaire qui travaille auprès de jeunes à risque et a étudié l’amélioration du comportement, la thérapie rationnelle émotive, la thérapie de la réalité, la programmation neurolinguistique et d’autres techniques de counseling et de développement de l’enfant. Il est cofondateur de la Black Cultural Society of PEI, qui compte maintenant plus de 300 membres.
Tout le long de sa carrière, Scott a toujours été plus que disposé à donner de son temps et de son énergie à sa communauté. Scott poursuit la grande tradition des artistes roots insulaires, ayant été un élève de Gene MacLellan dans les années 1970. Il a développé son propre style à la guitare, fusion des traditions noire et maritime qu’il appelle « rastacadien ».
Parmi ses œuvres récentes, mentionnons l’écriture et l’enregistrement de chansons pour The Old Stock, pièce de Ron Irving et Harry Baglole portant sur l’histoire des Noirs à l’Île-du-Prince-Édouard. Ce matériel est actuellement enseigné dans le cadre du programme d’études provincial pour la 6e et la 12e années.
Pendant quatre ans, Scott a été directeur du programme primé Around the Block pour le Conseil des personnes handicapées de l’Île-du-Prince-Édouard. Scott a emmené des jeunes ayant une incapacité dans les écoles de l’Île grâce à un spectacle de marionnettes contre l’intimidation. Il a enseigné l’art de la marionnette bunraku et visité les écoles insulaires avec son spectacle de marionnettes contre l’intimidation, qui porte sur l’inclusion des personnes ayant une incapacité, et a animé des ateliers de musique pour les jeunes autochtones à Lennox Island et Scotchfort.
Voici quelques-uns des honneurs et prix remis à Scott : meilleure trame sonore d’un court-métrage pour Grimm, festival du film de l’Île-du-Prince-Édouard (2002); Enregistrement afrocanadien de l’année, Prix de la musique de la côte Est (2003); Enregistrement blues de l’année, Prix Music PEI (2003); Enregistrement blues de l’année, Prix Music PEI (2004); Enregistrement blues de l’année, Prix Music PEI (2011); Bourse du père Adrien Arsenault pour les artistes aînés, gouvernement de l’Île-du-Prince-Édouard (2012); Médaille du jubilé de diamant de la Reine Elizabeth II (2012); et désignation de sa chanson « What I Am » (Jupiter Wise) comme chanson-thème de la Convention des Nations Unies relative aux droits de l’enfant (1993). En outre, en 2021, Scott a reçu le Prix d’excellence pour l’ensemble des réalisations de Prix Music PEI, puis en 2022, il a reçu le Prix Stompin’ Tom de l’Association de la musique de la côte Est.
Le sens de l’humour et la dignité indéfectibles de Scott sont bien connus du public et des musiciens insulaires. Scott Parsons figure parmi les musiciens insulaires les plus primés, a aidé de nombreux jeunes en difficulté et mérite amplement de recevoir l’Ordre de l’Île-du-Prince-Édouard en 2023.
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